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Les aspes del mític edifici tornen a girar ajuntament de bcn



cades seria refer “el enca-
je de bolillos”, per tal de 
“prioritzar l’habitatge”. 
“Segur que Fira pot viure 
sense un pavelló; el barri 
necessita més habitatge”, 
ha reclamat Gàzquez en-
tre aplaudiments. Una 
lectura, però, en la que 
no l’ha acompanyat la 
regidora, qui ha defensat 
la necessitat de mantenir 

l’activitat econòmica de la 
Fira a plaça d’Espanya.

En canvi, el que sí que 
està previst pel 2029 és 

la integració del conjunt 
firal dins de la trama de 
ciutat. És a dir, el per-
llongament del carrer de 
la Guàrdia Urbana fins al 
Paral·lel o la creació d’un 
nou carrer des de Lleida 
fins la plaça de l’Univers, 
entre d’altres. La factura 
final de totes les obres de 
renovació i rehabilitació 
de l’espai firal superarà 
els 400 milions d’euros, 
ha avançat Civit. •
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l’editorial
Tragèdia

El rastre que ha deixat la 
DANA al seu pas pel País 
Valencià i alguns municipis 

d’Andalusia i Castella la Manxa 
s’ha convertit en la major tragè-
dia contemporània. Una catàstro-
fe que, amb el pas de les hores, 
no fa més que incrementar i que, 
dia rere dia, sembla més difícil de 
quantificar i qualificar. El panora-
ma és desolador en el curt, mitjà 
i llarg termini.

Les víctimes mortals ja supe-
ren les de l’atemptat terrorista 
de l’11-M i la suma final fa témer 
que aquestes arribin a les quatre 
xifres. Dies després de les grans 
inundacions, encara són milers 
els desapareguts: 1.900, segons 
ha comptabilitzat el 112 a l’hora 
de tancar aquesta edició. Cen-
tenars de persones, amb noms i 
cognoms, a qui els seus fills, pa-
res, amics, parelles, busquen amb 
desesperació, mentre el fang no 
deixa de tenyir-los roba i pell.

A la cerca se suma el drama 
d’haver-ho perdut tot. Potser 
algun familiar, potser el negoci 
que permet sobreviure al mes 

a mes, o la casa. La cicatriu serà 
inesborrable, malgrat que el pas 
del temps netegi i reconstrueixi 
carrers, habitatges i infraestruc-
tures. Ara mateix, però, el retorn 
a la normalitat sembla més aviat 
una utopia.

L’aigua s’ho ha endut tot, men-
ys el tret més característic de la 

humanitat: el suport mutu. Mi-
lers de persones s’han llençat al 
carrer amb pales, escombres i 
botes d’aigua. L’objectiu comú: 
ajudar anònims a netejar casa 
seva, a recuperar baixos i a resca-
tar vides. A anar a portar menjar 
a persones sense mobilitat o a re-
galar roba a aquells qui han per-
dut fins i tot el llit on descansar. 

És aquesta l’única llum dins de la 
immensa foscor.

Tanmateix, és inversemblant 
que el suport popular i voluntari 
hagi arribat abans que el suport 
oficial d’altres comunitats o de 
l’Estat. Totes les administracions 
veïnes des del primer moment 
també van posar a disposició del 
Govern valencià els seus recur-
sos. Quantes hores i dies han ha-
gut de passar perquè el Govern 
valencià demanés tota l’ajuda 
possible? No s’entén.

Per superar la ferida, és vital que 
experts, allunyats del fang polític, 
analitzin i depurin les responsa-
bilitats de, per què en ple 2024, 
ha pogut passar una tragèdia 
d’aquesta magnitud. Quins pro-
tocols han fallat, per quina raó es 
van decidir deixar en un segon pla 
els avisos de l’AEMET o qui va de-
cidir mirar cap a una altra banda 
i amb quin interès. Els danys ma-
terials haurien sigut igualment ca-
tastròfics, però segurament s’hau-
rien pogut salvar moltes vides. Si 
no canvia res,la tragèdia sempre 
es podrà tornar a repetir.•

el semàfor

Festa del Voluntariat
Desenes de persones s’han aplegat al CC El Sortidor 
per celebrar la 6a edició de la Festa del Voluntariat. 
Organitzada per la Coordinadora d’Entitats del Po-
ble-sec, l’esdeveniment ha sigut tot un homenatge 
al motor de l’associacionisme: els voluntaris.

    (Des)pacificació a Bòbila
L’Ajuntament ha desfet la pacificació del carrer de 
la Bòbila, després de veure’s superat per l’incivisme 
que s’hi produïa. La decisió evidencia la incapacitat 
de l’administració, la qual prefereix els cotxes a l’es-
pai públic, en comptes de resoldre la problemàtica.

Tapioles, 46
Un fort dispositiu dels Mossos d’Esquadra ha des-
nonat aquest 22 d’octubre a dos veïns del carrer de 
Tapioles, 46. Tant de bo algun dia els diners que es 
dediquen a operatius policials es passin a dedicar a 
preservar el dret a un habitatge digne.
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Joves Units del Poble-Sec
@jovespoblesec

El veritable triomf no està només en la 
victòria, sinó en el respecte, el companyerisme 

i l’esportivitat que mostrem en cada pas del 
camí. Cuidem la nostra llar,

cuidem el Poble-Sec!

piulades a la xarxa

Ancor Mesa Méndez
@ancormesa

La Festa del Voluntariat del Poble-sec aplega a 
centenars de persones que treballen tot l’any 

per millorar el barri. Són centenars de voluntats 
que fan de Poble-sec una comunitat

més cohesionada.

Fa 119 anys les coves de les pedreres que tenia 
l’empresa de Ferrocarriles MZA a  Montjuïc 

servien d’amagatall a delinqüents. Obrers de 
l’empresa tapiaren l’entrada de les coves. Font: 

La Publicidad (20/01/1905)

Poble-sec i Montjuïc a la premsa antiga
@anys_poble_sec

Participem al Consell de barri del Poble-sec 
per defensar un territori per al veïnat amb 
equipaments de proximitat. No volem un 

model que inverteix més del 50 % en espai 
econòmic i només 10 % per habitatge!

CooperaSec
@CooperaSec

Els equipaments i l’habitatge 
assequible promès a l’entorn 
firal hauran d’esperar al 2033

LA REFORMA DEL SEGLE

Deu dies després de 
defensar un calendari d’obres 
que avantposa els interessos 
firals als veïnals, Civit és 
nomenat director de Fira 2000

Fira de BCN passarà a fer 
servir el pavelló en desús que 
s’ha d’enderrocar, mentre que 
el palau que utilitza de forma 
habitual el reformarà pel 2029

david garcía mateu
@davidgmateu

Els equipaments públics 
i els 500 pisos socials i 
assequibles que s’han de 
construir al lateral poble-
sequí de la Fira de Barce-
lona no s’enllestiran fins a 
l’any 2033. Així ho ha con-
firmat en el darrer Con-
sell de Barri el fins ales-
hores gerent de projectes 
estratègics de Barcelona 
Regional, Albert Civit. I 
per què fins aleshores? 
Perquè només deu dies 
després de defensar el 

Els operaris han 
començat aquest 24 
d’octubre les tas-
ques per substituir i 
renovar les 22 escales 
mecàniques que hi ha 
repartides pel Parc de 
Montjuïc. Les obres 
es faran per fases i 
serviran per imple-
mentar models més 
eficients, expliquen 
des de l’Ajuntament. 
La idea és substituir 

Montjuïc comença a renovar les 22 
escales mecàniques del parc

les escales amb més 
usuaris quan la mun-
tanya estigui menys 
concorreguda (com per 
exemple, quan marxi 
el Barça al nou Camp 
Nou). En total s’inverti-
ran 7,8 milions d’euros 
i es preveu que estiguin 
totes en marxa a princi-
pis de 2026.
Val a dir que les actuals 
escales mecàniques es 
van instal·lar tot just 
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fotografia: lourdes tasies cano

La 
factura del
centenari:

400
milions
d’euros

novembre del 2024         

pels Jocs Olímpics. 
Unes escales que volien 
complir el mateix 
objectiu que les seves 
antecessores de l’Expo-
sició Internacional del 
‘29: facilitar l’accés a la 
muntanya. De fet, els 
vestigis de les primeres 
escales mecàniques de 
la història local encara 
resten amagats entre 
el palau de Victòria 
Eugènia i l’escalinata. •

L’AVV del Poble-sec reclama canviar 
l’ordre de les prioritats: “Segur que la 
Fira pot viure sense un pavelló, el barri 
necessita més habitatge”

calendari de l’obra davant 
l’enuig veïnal, el mateix 
Civit ha estat nomenat 
director general de Fira 
2000, l’ens publicoprivat 
que vetlla pels interessos 
del recinte firal.

Aquest nomenament no 
resulta en va. Civit, enca-
ra amb el barret de Bar-
celona Regional (agència 
pública que s’encarrega 
de planificar grans desen-
volupaments urbans), va 
assegurar als veïns que 
l’únic calendari possible 
d’obres suposava deixar 
l’habitatge públic en la 

darrera fase de les obres. 
És a dir, més enllà de l’ho-
ritzó 2029, any del cente-
nari de l’Exposició Inter-
nacional que ha motivat 
tot l’enrenou urbanístic. 
Tot plegat, perquè el so-
lar on s’han d’aixecar els 
edificis que han d’ajudar 
a pal·liar l’emergència ha-
bitacional del barri encara 
estarà ocupat per un pa-
velló en actiu.

El trencaclosques
Segons ha detallat Civit 
de la mà de la regidora 
del Districte de Sants – 

Montjuïc, Raquel Gil, els 
habitatges no es podran 
construir fins que s’en-
derroqui el pavelló que hi 
ha al carrer de Lleida. Un 
pavelló que avui dia resta 
gairebé en desús, però 
que arran de les obres del 
pavelló veí, passarà a aco-
llir la seva activitat. “Com 
que mentrestant es podrà 
anar utilitzant, que l’utilit-
zin [els de la Fira de Bar-
celona]”, ha argumentat 
Civit. En el cas dels pave-
llons firals, la intenció és 
tenir-los tots enllestits de 
cara al centenari de 2029.

Tanmateix, hi ha un as-
pecte burocràtic encara 
pendent de resoldre. Es 
tracta del fet que Fira de 
Barcelona té llogats en 
règim de concessió pri-

vativa els pavellons de ti-
tularitat municipal fins al 
31 de desembre de 2025. 
Per tant, si l’Ajuntament 
volgués treure aquest pa-
velló ‘substitut’ de l’acord 
i avançar en les obres dels 
habitatges, podria fer-ho.

Tal com ha expressat el 
president de l’AVV del Po-
ble-sec al mateix Consell 
de Barri, Sergi Gàzquez, 
l’únic que haurien de fer 
les administracions impli-

IMPULS ALS JARDINS HISTÒRICS Parcs i Jardins ha tret a licitació la redacció d’un pla 
perquè experts en la matèria orientin a l’Ajuntament sobre com s’han de rehabilitar els jardins que es 
van crear per l’Exposició Internacional de 1929. En total hauran de treballar en dotze punts (com ara 
els Jardins del Grec, en la imatge) Un cop resolta la licitació, l’empresa adjudicatària tindrà un any com 
a màxim per a presentar les seves idees. D’entrada, hi ha prevista una partida de 150.000 euros. •



EL DRET A UN SOSTRE DIGNE

Quatre nous habitatges de 
fusta, públics i per a joves

La iniciativa busca ser una opció constructiva per a 
aquells solars petits que descarten les grans promotores

Marxar de casa és una 
utopia per a la gran majo-
ria de joves. Els preus de 
lloguer s’han disparat en 
els últims anys, i comprar 
un pis s’ha convertit en 
un objectiu inassolible. 
Per tal de resoldre aquesta 
problemàtica, l’any 20221 
va néixer ‘WikiHousing’, 
un projecte que propo-
sava construir un edifici 
prefabricat de fusta. Tres 
anys després, la iniciativa 
ja compta amb més de 
100 joves voluntaris per 
ajudar a aixecar l’edifici i 
un solar municipal ubicat 
al número 38 del passeig 
de l’Exposició.

L’edifici comptarà amb 
quatre pisos de titularitat 
pública, un espai comu-
nitari i es començarà a 
aixecar al llarg del primer 
trimestre de l’any vinent. 

Recreació virtual de l’edifici que s’aixecarà al número 38 del passeig de l’Exposició

De fet, la seva construcció 
serà molt més ràpida que 
la d’un edifici convencio-
nal, perquè els mòduls de 
fusta estan gairebé enlles-
tits en una nau. Segons 
expliquen des de la direc-
ció del projecte, la tècnica 
escollida permetrà reduir 
en més del 50% el temps 
de construcció habitual, 
minimitzant els costos de 
producció.

L’arquitecte de la inici-
ativa, David Bravo, expli-

ca que l’estratègia busca 
“omplir buits cèntrics”. 
És a dir, dotar d’habitat-
ges solars on seria molt 
difícil construir de forma 
amb formigó. Tal com ar-
gumenta, al mateix barri 
del Poble-sec “hi trobem 
molts espais d’oportuni-
tat que no han estat usats” 
perquè, degut a la seva 
mida reduïda, molts ope-
radors els han descartat. 
Raó per la qual, asseguren 
tenir futur a la ciutat.
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ajuntament de bcn

Habitatges sostenibles
Moltes de les parets dels 
mòduls de 50 metres qua-
drats que conformaran els 
pisos donaran a l’exterior, 
fet que ajudarà a fer que si-
guin més sostenibles i que 

necessitin menys energia, 
explica Bravo. En paral·lel, 
la metodologia ‘DIWO’ 
(fes-ho amb altres, per les 
seves sigles en anglès), ja 
ha fomentat la implicació 
activa dels joves, que han 
estat partícips en el procés 
de codisseny i construcció 
dels mòduls.

Els promotors de 
‘WikiHousing’ confien 
que la seva iniciativa es 
converteixi en una alter-
nativa reproduïble en al-
tres solars. Segons defen-
sen, en un context en què 
el dret a l’habitatge està 
més en qüestió que mai, 
iniciatives com aquesta 
busquen representar un 
canvi de paradigma en la 
manera en com s’aborden 
les polítiques de vivenda 
a la ciutat. Pel que fa a 
l’obra que s’executarà al 
Poble-sec, l’Ajuntament 
ha assumit el 46% de les 
despeses i afegirà aquests 
pisos dins la borsa d’habi-
tatge protegit. •

L’Aula Ambiental 
de Sants-
Montjuïc, situada 

en una guingueta als jardins de Joan Prats i a 
tocar de l’Escola i Institut Bosc de Montjuïc, 
és el nou centre de referència en educació 
ambiental per als barris del districte.

Aquest equipament municipal, gestio-
nat per l’Associació Som la Clau, té com a 
objectiu promoure la cultura de la sosteni-
bilitat a través de diverses activitats.

Si bé l’Aula Ambiental ja oferia activitats 
en format itinerant després d’integrar-se 
a la Xarxa d’Equipaments Ambientals de 
Barcelona (XEAB), l’equip de l’equipament 
ja ha pogut inuagurar aquest 10 d’octubre 
l’espai definitiu. Aquest precisament era 
un dels projectes plantejats pel veïnat del 
Poble-sec al procés participatiu del Pla 
de Barris 2021-2024, conjuntament amb 
l’ampliació dels Horts de la Font Trobada. 
L’objectiu del nou equipament és promoure 
la sostenibilitat, l’educació ambiental i la 
comunitat a tots els barris del districte.

Entre les activitats gratuïtes programa-
des per aquest mes de novembre, destaca 
la ruta per la muntanya de Montjuïc del 
proper dissabte 9. Els assistents podran 
identificar diferents tipus de fauna de la mà 
d’un expert. La idea, avancen, és conèixer 
les diverses espècies d’ocells i insectes que 
habiten el parc. El punt de trobada serà la 
guingueta de l’Aula Ambiental (just davant 
de la parada del Funicular de Montjuïc) i 
recorden que cal inscripció prèvia.

Per a la resta d’activitats, l’horari d’aten-
ció és de dilluns a dissabte, de 10 a 14 
hores, i els dijous i divendres amb horari 
ampliat a les tardes (de 16 a 19 hores). •

NOVA AULA AMBIENTAL DE 
SANTS-MONTJUÏC

SOSTENIBILITAT

redacció
@zona_sec
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mònica riu
@MoniRiuu

L’Ajuntament ha assumit el 46% de 
les despeses i afegirà aquests pisos 
desenvolupats per WikiHousing dins la 
borsa d’habitatge protegit de la ciutat

Els mòduls
prefabricats

tindran
50 metres
quadrats

L’edifici comptarà amb quatre pisos de 
titularitat pública, un espai comunitari 
i es començarà a aixecar al llarg del 
primer trimestre de l’any vinent



EDUCACIÓ

Rosari de problemes a 
l’Institut Consell de Cent

El centre vol renovar la seva imatge, consolidar el 
conserge que li van prendre i rehabilitar la façana

lourdes tasies cano
@canotasies

L’Institut Consell de 
Cent, situat al situat al 
carrer de Carrera, 25, ha 
començat el curs amb 
tot un rosari de proble-
mes. Un dels quals, i gai-
rebé vital, la manca de 
conserge. El director de 
l’institut, Jesús Martín, 
denuncia com la manca 
d’una figura clau en el 
funcionament del centre 
va afectar a tota la comu-
nitat educativa: “El 25 de 
juliol [el Consorci d’Edu-
cació de Barcelona] ens 
van informar per correu 
que ens treien el conser-
ge. El motiu era que el 
necessitaven en un altre 
lloc”, recorda Martín.

Tot i aquestes prime-
res setmanes, l’institut 
ha aconseguit superar la 
fase crítica. Des del 23 

“Volem canviar la mala fama que 
tenim. Som l’institut públic i volem que 
vingui més gent del barri, no només la 
diversitat d’origen estranger”

d’octubre, el Consell de 
Cent compta de nou amb 
un conserge, contractat 
fins al 2027. “Al principi, 
només ens deixaven que 
treballés mitja jornada, 
però el necessitàvem a 
la tarda també. No el po-
díem compartir amb un 
altre institut, com s’havia 

plantejat. La figura d’un 
conserge va més enllà 
d’obrir i tancar el cen-
tre”, explica el director.

Problemes estructurals i 
autonomia limitada
Però més enllà de la pro-
blemàtica amb el perso-
nal essencial, l’institut 
també ha començat a 
patir problemes estruc-
turals. “Fa anys [des del 
Consorci] ens van dir 
que millorarien l’estat de 
la façana, però mai ha es-
tat així”, lamenta Martín. 
La pell de l’edifici s’ha 
deteriorat fins al punt 

que parts de la façana 
corren el risc de caure al 
carrer. Una circumstància 
que representa un perill 
per a la seguretat dels 
vianants i de la comuni-
tat educativa. Encara que 
l’institut ha assumit de 
la seva butxaca algunes 
reparacions, la magnitud 

del problema supera la 
seva capacitat econòmica 
com a centre educatiu.

Un canvi d’imatge
“Volem canviar la mala 
fama que tenim com a 
centre. Som l’institut pú-
blic del Poble-sec i volem 
que vingui més gent del 
barri, no només la diver-
sitat d’origen estranger, 
per exemple”, expressar 
el director. Tanmateix, 
considera que les condi-
cions de l’edifici i la zona 
on es troba ubicat no 
ajuden a encarar aquest 
canvi de rumb.•
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Algunes parts de la façana de l’institut estan malmeses i amenacen amb caure cedida
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Els comuns proposen la compra d’un 
local per tal d’evitar una nova discoteca

Barcelona en Comú ha 
presentat un prec al Go-
vern del Districte de 
Sants-Montjuïc per ins-
tar-lo a comprar el local 
que es ven al número 5 del 
carrer de Sancho Marraco. 
La iniciativa arriba després 
que un grup de veïns mos-

trés la seva preocupació 
al darrer Consell de Barri 
sobre la possibilitat que 
el nou propietari decidei-
xi obrir en aquests baixos 
una discoteca, ja que ha 
sortit a la venda i en pro-
cés d’obtenir les correspo-
nents llicències.

A parer dels comuns, 
l’obertura d’una nova 
discoteca podria suposar 

“una causa més d’expul-
sió dels residents al barri 
que s’afegeixi a la gentri-
ficació”. De fet, conside-
ren que la seva potencial 
obertura suposaria afegir 
llenya al foc i incremen-
tar el nombre de carrers 
afectats pels conflictes de 
convivència.

Davant d’aquesta cir-
cumstància, el grup polí-

david garcía mateu
@davidgmateu

tic proposa que l’Ajunta-
ment presenti una oferta 
per comprar el local i el 
destini a crar un nou 
equipament, com ara 
un casal o bucs d’assaig. 
Segons han alertat, amb 
les reformes pertinents, 
avui dia el promotor no 
tindria gaires problemes 
per posar en marxa un 
negoci d’oci nocturn. •

L’escola Jacint Verdaguer, 
climatitzada pel 2025
L’Ajuntament de Barce-
lona ha anunciat que 
l’escola Jacint Verdaguer, 
ubicada al carrer de Llei-
da, formarà part de la 
trentena de centres edu-
catius de la ciutat que es 
climatitzaran al llarg de la 
segona fase del Pla Clima. 
Més concretament, les 
obres d’instal·lació dels 
equips d’aerotèrmia i les 

corresponents plaques 
fotovoltaiques s’execu-
taran al llarg de l’estiu 
vinent. D’aquesta manera, 
la previsió és que les aules 
puguin gaudir d’un am-
bient més confortable a 
partir de finals de tardor o 
principis d’hivern del curs 
2025/26. Les obres estan 
finançades amb l’impost 
turístic. // ZS 



Vicenç Martínez 
Soler (Barcelona, 
1947) va ser un dels 
fundadors de l’ac-
tual Club Esportiu 
APA Poble-sec, nom 
oficial adoptat des 
de 1995.  La història 
del club es remun-
ta a 1989, quan 
els veïns i diverses 
escoles del barri van 
contribuir a la crea-
ció d’un campionat 
escolar, donant vida 
a l’APA Poble-sec 
Sant Antoni. Ara, 
anys després, l’APA 
compta amb el pri-
mer equip amateur 
competint a Segona 
Catalana.

Vostè, juntament amb el Joan 
Torres, és un dels fundadors 
d’aquesta entitat. Com valora 
la gestió actual del club? 
Estic orgullós que l’APA con-
tinuï endavant, tot i que ja no 
en formi part. En aquests mo-
ments, la seva orientació no 
coincideix amb el meu estil. 
Quan vam fundar l’entitat, ho 
vam fer amb una arrel identità-
ria basada en una filosofia social 
i esportiva, en la qual la integra-
ció i la convivència eren pilars 
fonamentals. L’APA Poble Sec 

ha seguit el seu camí, i m’alegra 
que hagi prosperat, però ara té 
un enfocament més elitista. Han 
incorporat jugadors de fora i 
han adoptat una altra mentali-
tat, seguint un estil diferent. 
Quan va sentir que ja no vo-
lia continuar formant part 
d’aquest projecte?
L’any 2019 hi va haver rebom-
bori amb el darrer president 
que teníem, qui havia estat se-
cretari, i es va presentar una 
nova junta formada per fami-
liars de jugadors de l’entitat. 
Jo vaig decidir marxar perquè, 
en principi, hi tenia certes di-
ferències. El president em va 
demanar que continués amb 
ells, però vaig considerar que el 
millor era apartar-me. 
Actualment preocupa la in-
fraestructura del camp. Creu 
que aviat hi haurà millores? 

S’hauria de millorar tot molt. 
Vam jugar molts anys sobre ter-
ra abans d’aconseguir la gespa, 
però la qualitat de l’obra no 
va ser la que esperàvem. Real-
ment, tot hauria de ser diferent. 
Queden moltes coses per fer.
Tot i no seguir al peu del 
canó, parla amb molt senti-
ment sobre l’APA.
Per descomptat! Jo he perdo-
nat i oblidat certes coses. Actu-
alment, no és el club que vam 
fundar, però sí el que vam crear. 
Creu que van en direcció cor-

recta? 
Ara busquen 
créixer amb 
més qualitat, 
entre come-
tes. La nostra 
filosofia sem-
pre ha estat 

clara: si puges, perfecte, i si no, 
tampoc passa res. El més im-
portant per a nosaltres sempre 
ha estat lluitar per la integració, 
perquè el jovent no estigui al car-
rer i faci esport, a més integrar-se 
amb les diferents cultures.
Vostè no vol que els nens ju-
guin al carrer, però tots els 
clubs exigeixen una quota.
Malauradament l’esport no està 
prou protegit. Em sembla molt 
malament, però durant la meva 
etapa com a president, els nens 
també havien de pagar; no hi 
havia altra opció. Sempre bus-
càvem recursos per mantenir 
les quotes tan baixes com fos 
possible, i donàvem suport a 
tothom que ens demanava aju-
da. Els nens no haurien de pa-
gar per practicar esport, però és 
gairebé impossible evitar-ho.
El que sí que s’ha començat a 

catapultar és el futbol feme-
ní. Què li sembla? 
És un fet meravellós. Durant 
la meva època ja vam tenir un 
equip femení amateur. No el 
vam poder mantenir perquè 
moltes d’elles no sentien el fut-
bol com una part essencial de 
les seves vides. 
En aquella època potser no 
sentien el futbol part seva a 

causa del masclisme.
Sí, segurament aquest va ser 
un dels motius. Nosaltres vam 
tenir una jugadora internacio-
nal amb la selecció espanyola, la 
Laura Gutiérrez. Era una futbo-
lista destacada que va jugar amb 
nosaltres en un equip mixt fins 

a la categoria infantil. Com que 
era l’única noia de l’equip, tenia 
un vestuari exclusiu per a ella. 
Després va jugar al Barça i, més 
endavant, va fitxar pel Llevant.
Acaba d’anomenar dos grans 
clubs. Considera que els ju-
gadors, ja des de petits, sen-
ten una gran pressió? Molts 
quan comencen volen arribar 
a ser jugadors professionals.

No, no ho 
crec. Els 
nens que 
juguen a 
futbol ho 
fan per 
gaudir, tot i 
que aquells 

que destaquen i criden l’aten-
ció sovint senten molta pressió. 
Això és part d’aquest esport. 
Hi ha nens a qui no els impor-
ta gaire ser els millors, mentre 
que altres tenen sempre l’inte-
rès de millorar i progressar cap 
a altres clubs, com és natural.

En aquests moments, la seva 
orientació no coincideix amb el meu 
estil, [...] m’alegra que hagi prosperat, 
però ara té un enfocament més elitista

ENDESA CONNECTA AMB UNA LÍNIA D’ALTA TENSIÓ LA 
SUBESTACIÓ DE MATA AMB L’HOSPITALET

barcelona

lourdes tasies cano
@canotasies

zona sec    novembre del 2024  08  

vicenç martínez
Cofundador de l’APA Poble-sec

“El futbol s’ha convertit en 
un negoci, ha perdut essència”

lourdes tasies
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“La gestió professional ha arribat 
també al futbol base. Ara ningú actua 
per pura passió; el que es busca són 
recompenses econòmiques”

I vostè, on jugaria? 
Jo soc del Barça, a mort. Vaig 
jugar a futbol durant molts 
anys, però vaig patir una lesió 
i, poc després, vaig passar a te-
nir parella, cosa que va fer que 
el futbol quedés en un segon 
pla. Tot i això, sempre he esti-
mat aquest esport. 
Aquesta estima el porta a veure 
de forma ètica els salaris dels 
jugadors professionals? Alguns 
d’ells cobren milions d’euros. 
No, en absolut. El futbol s’ha 
convertit en un negoci i ha per-
dut part de la seva essència. La 
gestió que s’aplica a nivell pro-
fessional ha arribat també al 
futbol base. Ara ningú actua per 
pura passió; el que es busca són 
recompenses econòmiques. 
Abans, un monitor o entrena-

Endesa ha invertit 5,9 milions d’euros 
a instal·lar una nova línia d’alta tensió 
de 110 kV que connecta la subestació 
de Mata del Poble-sec amb les d’Hosta-
francs i Sants (aquesta darrera, ubicada 
en el terme municipal de l’Hospitalet). 
Segons ha informat el responsable de 
la xarxa d’alta tensió de la companyia, 
Julián Mateos, el pressupost no només 
ha contemplat la posada en marxa de 
la nova línia, sinó també la millora i 
renovació parcial de les subestacions.

En total el nou cable té una extensió 
de 4,1 quilòmetres. Una longitud que ha 
provocat que les tasques dels operaris 
s’hagin allargat en el temps, ja que la 
instal·lació s’ha hagut de coordinar 
amb l’Ajuntament de Barcelona per 
minimitzar les afectacions. De fet, els 
operaris van començar a treballar en 

aquesta obra soterrada tot just a l’estiu 
de 2022 i no es preveu que finalitzin les 
tasques fins a finals d’any.

Avui dia els tècnics treballen en el sec-
tor de la Font de la Guatlla amb una bobi-
na de cable elèctric. Segons han explicat 
els responsables, aquest nou cable ha de 
substituir el que es va instal·lar fa 30 anys 
i quedarà empalmat de forma subterrània 
amb la resta de la xarxa per aïllar trams 
per reduir les afectacions quan es produ-
eixin incidències.

Un cop en marxa, la línia permetrà 
millorar el servei a 340.000 abonats. De 
fet, la seva implementació forma part 
del Pla Ciutat que van signar consistori i 
companyia, amb la intenció de preparar 
tota la xarxa de distribució de cara al pre-
visible increment de demanda elèctrica 
en el futur. // ZS

dor ho feia per amor a l’esport, 
sense esperar cap compensació 
econòmica. Ara, això ha canviat.
Si li donen a escollir entre el 
futbol professional o el base?
És fàcil contestar això. Hi havia 
dissabtes en què preferia veu-
re jugar els petits que assistir 
als partits del Barça. Els meus 
petits sempre seran els meus 
petits. El futbol base representa 
esperit, convivència i salut.
I entre aquests petits va ser 
testimoni d’algun “Lamine 
Yamal”? 
Hi havia un noi equatorià que 
era impressionant. Nosaltres li 
vam cobrir la fitxa perquè no 
podia fer-ho econòmicament, 
però això no importava, ja que 
ell hi posava molta passió i ho 
feia de meravella. •

Un col·leccionista d’art desnona Tapioles, 46
Els Mossos d’Esqua-
dra han exectutat 
l’ordre de desallot-

jament contra dues persones que vivien des de 
feia quatre anys en un pis okupat a Tapioles, 
46. Malgrat la presència de desenes d’activistes 
prohabitatge, el fort dispositiu policial desplegat 
aquest 22 d’octubre ha aconseguit acomplir el 
designi judicial, expulsar als veïns i entregar el 
pis a la propietat. També han identificat i denun-
ciat a alguns activistes per “desobediència”.

Des del mateix sindicat assenyalen que el pis 
“feia anys que estava abandonat i en un estat 
ruïnós”. Mesos més tard d’entrar a viure-hi, els 
nous inquilins van començar a negociar amb la 

redacció
@zona_sec

EL DRAMA DE L’HABITATGE

propietat un contracte de lloguer, però qualsevol 
acord va saltar pels aires després que “uns ma-
tons” agredissin a una de les veïnes.

Si bé aquest passat 30 de setembre la comitiva 
judicial va intentar desnonar sense èxit als veïns, 
finalment aquests han sigut expulsats gràcies al 
gran desplegament policial.

Segons ha denunciat el Sindicat de Barri del Po-
ble-sec, la finca pertany a Tapioles 46 Barcelona 
SL, una empresa propietat del reconegut col·lec-
cionista d’art, Juan Bofill. De fet, el mateix Bofill 
ja va ser detingut l’any 1992 per evasió de capital 
i condemnat el 2012, després que la Fundació 
Salvador Dalí denunciés la seva empresa, Faber 
Gòtic, per competència deslleial. •

Desenes d’agents de la Brimo dels Mossos d’Esquadra, per desnonar dues persones sindicat de barri del poble-sec
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|Inquietants mons propis
CRÍTICA LITERÀRIA

La morbositat gòtica tenyeix les pàgines de la darrera 
novel·la de Maria Guasch

jordi llavoré
@jordillavore

Maria Guasch (Be-
gues, 1983) s’ha 
erigit com una 

escriptora que cal seguir 
ben de prop. Els seus ini-
cis novel·lístics els trobem 
a La neu fosa, accèssit del 
Premi de Novel·la Breu 
Ciutat de Mollerussa 
2012, una òpera prima 
en què el protagonisme 
d’una ambientació enrari-
da era clau per entendre 

una peça que burxava en 
els misteris que s’amaguen 
dins l’ànima humana.

Després, Guasch ens va 
regalar una novel·la d’es-
tiu, Olor de clor sota la 
roba, que és una veritable 
eclosió de talent creatiu 
on se’ns presenta un joc 
narratiu en què dos per-
sonatges adolescents la 
Sílvia i en David han edi-
ficat un món propi en què 
a la Júlia, una nena d’onze 
anys, no sempre li serà 
fàcil d’entrar. Aquestes 
peces d’Olor de clor sota 

la roba tornaran a brillar, 
en certa manera, a la re-
cent Les petites vampires 
(L’Altra, 2024). Abans, 
però, l’autora va escriure 
una altra novel·la brillant, 
curulla d’ambients mòr-
bids, Els fills de Llacuna 
Park (L’Altra, 2017), que 
va guanyar el Premi de 
la Crítica, el Premi Punt 
de Llibre de Núvol i va 
quedar finalista del Premi 
Òmnium a la millor no-
vel·la de l’any.

Així, si mirem enrere, 
podem dir que Guasch ha 
destil·lat les millors notes 
de la seva narrativa prèvia 
per a confegir la seva dar-
rera obra, Les petites vam-
pires, una narració en què 
som testimonis del retorn 
de la Natàlia al seu poble 
per passar-hi l’estiu i veure 
l’Emma, la seva millor ami-
ga de la infantesa, que té la 
sang malalta.

Estius, mons propis i 
ambients mòrbids i angoi-
xants farciran una brillant 
novel·la gòtica, weird, 
pertorbadora i inquietant 
que explora —com ho feia 
una altra famosa novel·la 
de vampirs, Salem’s Lot 
de Stephen King (1975)—
, la maldat que s’amaga a 
l’interior d’un petit poble 
claustrofòbic, tot revelant 
el costat més fosc de la di-
mensió humana.•

CINE AMÈRICA

|el poder de l’amistat
‘L’habitació del costat’ de Pedro Almodóvar reflexiona 
sobre el final de la vida, sobre les veritats que fan mal

El primer llargmetratge en 
anglès dirigit per Pedro 
Almodóvar està basat en 

una novel·la de Sigrid Nunez. Es 
presenta davant del gran públic 
després d’una ovació d’aplaudi-
ments de 17 minuts i de guanyar 
el Lleó d’or del darrer Festival 
de Venècia .

Ingrid (Julianne Moore) i 
Martha (Tilda Swinton) són 
dues amigues periodistes que es 
coneixen des dels anys 80 quan 
treballaven juntes a Nova York 
en diverses publicacions. Amb el 
temps la primera ha esdevingut 
escriptora d’autoficció i la sego-
na reportera de guerra. Després 
d’anys de distanciament es pro-
dueix un retrobament quan l’In-
grid s’assabenta de la malaltia 
terminal de la Martha. Ambdues 
temen la mort, però l’enfronten 

de formes molt diferents, amb 
acceptació i l’altra amb temor 
profund. En la primera part del 
film l’espai és carregat i acolo-
rit, s’acumulen les confidències 
entre elles. Mentre que després 
el canvi d’escenari a una casa 
diàfana i oberta a l’exterior ens 
acompanya en els moments 
més transcendents. La banda 
sonora d’Alberto Iglesias con-
tribueix a mantenir el clima 
emocional. Però el veritable 
punt de qualitat el proporcionen 
les interpretacions de les prota-
gonistes amb uns diàlegs dolo-
rosos i clars i una expressivitat 
extraordinària.

L’habitació del costat reflexiona 
sobre el final de la vida, sobre les 
veritats que fan mal. Sobre valors 
tan universals com l’amistat, la 
pietat, el sacrifici o l’honor. I ens 
deixa una pregunta: es possible 
trobar l’alegria en les circumstàn-
cies més desesperades? •

núria beltrán
Crítica de cinema

dermofarmàcia • veterinària • homeopatia
ortopèdia • fòrmules magistrals
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l’escena musical es revifa a
el molino i paral·lel 62

El Poble-sec és, sens dub-
te, un epicentre de l’acti-
vitat musical de Barcelona 
amb El Molino i la sala Pa-
ral·lel 62 (antiga BARTS) 
com a protagonistes. El 
primer, reobert no fa ni 
una setmana (amb una 
oferta que combina músi-
ca, gastronomia i còctels), 
presenta una oferta d’ar-
tistes internacionals que 
abasten des del jazz fins al 
flamenc, amb alguns dels 
noms més destacats de 
l’escena actual.

Entre l’extensa progra-
mació de la mítica sala, 
destaca el concert del 8 
de novembre, en el qual 
el saxofonista de Nova 
Orleans Donald Harrison 
buscarà transformar l’es-
pai en un club de jazz de 
la seva terra natal. En pa-
ral·lel, la llegenda del jazz 

Eliane Elias actuarà els 
dies 9 i 10 de novembre.

El 17 de novembre arri-
barà el trompetista Keyon 
Harrold, reconegut per la 
seva fusió de jazz, soul i 
afrobeat, mentre que els 
germans Hernández, de 
‘Maestro Espada’, porta-

ran el folklore de la seva 
terra el 21 de novembre.

Donald Harrison convertirà El Molino en un club de jazz de Nova Orleans

mònica riu
@MoniRiuu

Més enllà de programar espectacles 
musicals en petit format, El Molino 
passarà a convertir-se en l’epicentre 
barceloní de la comèdia d’autor

el molino

La cantautora Mayte 
Martín farà un homenat-

ge al passat i un agra-
ïment al flamenc el 23 
de novembre, i el 24 de 
novembre la saxofonista 
Lakecia Benjamin revisi-
tarà el seu àlbum ‘Pho-
enix’. El 5 de desembre 
serà el torn del Lluc Casa-
res Sextet, amb un reper-

tori jazzístic influenciat 
pels grans mestres que el 
van inspirar.

A banda d’aquests con-
certs, ‘El Molino’ comp-
tarà amb espectacles de 
stand-up, o monòlegs en 
viu, per tal d’oferir pro-
postes per a tota classe de 
públic i convertir-se en la 
referència del gènere.

Paral·lel 62
Pel que fa a la sala Para-
l·lel 62, aquesta tornarà 
a programar per onzena 
vegada El Petit Príncep 
(a partir del 5 de desem-
bre). A més, el Festival 
de Jazz de Barcelona 
portarà Shabaka aquest 
30 d’octubre, i la mul-
tiinstrumentista MARO 
visitarà l’espai el 10 de 
novembre, en un concert 
que serà l’última oportu-
nitat de veure-la amb els 
guitarristes Pau Figueres 
i Darío Barroso. •



LA MÚSICA QUE EMERGEIX DELS BUCS D’ASSAIG

Arriba la sisena edició del cicle 
de pensament crític de la Xarxa 
de Centres Cívics de Barcelona. 
El 7 de novembre acollim la pri-
mera xerrada per aprofundir en 
iniciatives basades en la sobira-
nia alimentària i ecològica.

Aigua i alimentació
Al projecte A Taula! hem preparat 
un cicle d’activitats per reflexio-
nar de totes les problemàtiques 
que fan perillar l’abastiment 
d’aigua i, per tant, la nostra ali-
mentació. En el marc del projec-
te (S)àvies i l’Argumenta BDC, el 
dia 9 Espigolem! al Parc Agrari 
del Baix Llobregat i recollirem 
del camp tot allò que els agri-
cultors no han agafat. Per donar 

una segona vida a les hortalisses, 
el 13 de noevmbre Cuinem i 
aprofitem! en un taller de cuina 
molt especial amb aliments espi-
golats. Les dues activitats estan 
pensades per a tots els públics, 
petits i grans!

Per tancar el cicle, al taller Lo 
riu Ebre: resistència des dels 
fogons (30/11) cuinarem i tas-
tarem un arròs típic del delta 
de l’Ebre mentre parlem de la 
situació actual del riu Ebre, de 
com els afecta el canvi climà-
tic, la gestió de la sequera i els 
transvasaments. 

Programació cultural
Presentem dues propostes 
musicals. La violinista i com-

 barri
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CC ALBAREDA

Maracuyá, integrat per artistes llatinoamericanes i europees cedida

CC EL SORTIDOR
UN NOVEMBRE PLE D’ACTIVITATS

PLA COMUNITARI DEL POBLE-SEC

5 DE NOVEMBRE DIA INTERNACIONAL DE 
LES CURES I EL SUPORT

Aquest 5 de novembre cele-
brem el Dia Internacional de 
les Cures i el Suport amb una 
jornada comunitària dedicada 
a reconèixer i visibilitzar el va-
lor de les cures al nostre barri. 
Vine a compartir amb nosaltres 
aquest dia tan especial!

Al Poble-sec ens Cuidem!
Al matí començarem a la pla-
ça de Valerie Powles amb una 
jornada organitzada pel grup 
de persones cuidadores del 
CAP les Hortes i Serveis Soci-
als. De la mà de l’Associació 
Vincle, farem una activitat de 
cal·ligrames que hem anomenat 
“Posa’n’t paraules a les Cures”. 

Durant el matí també hi haurà 
parlaments, la lectura d’un ma-
nifest del grup de persones cui-
dadores i Radioactius gravant 
un programa especial.

A la tarda, la jornada estarà 
liderada per l’Associació Més 
que Cures, començarà al Centre 
Cívic El Sortidor amb una Taula 
de diàleg i reflexió sobre les Cu-
res amb entitats i serveis muni-
cipals del sector. Es farà també 
presentació de l’Associació Més 
que Cures i el seu vincle amb 
les cures comunitàries al Po-
ble-sec i acabarà amb un brindis 
d’inauguració del nou espai on 
estarà ubicat el Racó de les Cu-
res, a passeig de l’Exposició, 10.

CONTINGUT PATROCINAT
ESCOLA PIA SANT ANTONI: PROJECTE AFLUENTS
Una de les necessitats 
de l’escola és integrar 
les famílies nouvingu-
des i donar suport a 
les que ho necessiten. 
Viure en un nou país és 
un gran repte, sobretot 
per aquelles famílies 
que volen el millor pels 
seus infants, però no 
coneixen l’entorn. Amb 
el projecte Afluents de 
l’Escola Pia Sant An-
toni, acompanyem les 
famílies, especialment 
les mares, en aquesta 
descoberta. Comen-
cem per l’aprenentatge 
de les llengües, que 

Creu dels Molers, 65
08004 Barcelona
Tel. 93 164 69 80
www.depaula.cat

Obrim a Gràcia:
Terol, 6 / Torrent de l’Olla

facilita la comunicació 
amb l’entorn i afavoreix 
la confiança i el sentit de 
pertinença. Aquest procés 
fomenta vincles socials i el 
sentiment de comunitat en 
els grups que es formen a 
l’escola.
Un dels àmbits clau del 
projecte és el sistema edu-
catiu, ajudant les famílies a 
entendre el funcionament 
de l’escola i oferint suport 
en temes pràctics com 
orientació acadèmica, ús 
de plataformes tecnològi-
ques, i serveis de l’entorn. A 
més, gràcies a la col·labo-
ració amb Tot Raval, tenim 

suport sanitari amb profes-
sionals que aborden temes 
de salut, com la nutrició i la 
planificació familiar, oferint 
un espai segur per a com-
partir dubtes.
Actualment, busquem 
voluntàries per ensenyar 
català i castellà a aquestes 
mares migrades. Les classes 
són dilluns i dimecres de 
15:00 a 16:45 h, amb servei 
de guarderia per a nadons. 
Per col·laborar, escriu a mer-
ce.pons@santantoni.epiaedu.
cat.
Escriu-nos si ens vols ajudar, 
seràs molt benvingut o ben-
vinguda a l’equip!

positora Aloma Ruiz Boada, 
ens presentarà en directe el 
seu darrer treball discogràfic 
Septem Verba (14/11) i, el Dr. 
Martí Ruids oferirà un concert 
i xerrada amb escultures so-
nores Après-Baschet (28/11).

El 19 de novembre inau-
gurem l’exposició Receptes 
Il·lustrades que presenta les 
línies de treball del projecte 
A Taula! treballant la fotogra-
fia gastronomia amb en Juan 
González del Cerro, fotògraf 
del barri. I, per omplir boca, 
oferirem un tastet performa-
tiu amb Seitons Masdeu hola 
i adéu! (21/11) a càrrec de 
Neus Masdeu, Josep Masdeu i 
Elena Carvajal. •

Aquest novembre torna el cicle 
dels Concerts de la carbonera 
del Centre Cultural Albareda, 
on conèixer grups de música 
que assagen als bucs de l’equi-
pament musical del Poble-sec. 
Tres cites on podrem gaudir de 
música en viu amb propostes 
ben diferents. Els concerts se-
ran els divendres indicats a les 
20 hores i amb entrada gratuïta.

Masondo seran els primers del 
cicle (8 de novembre). Un grup 
de música africana amb músics 
de Sierra Leone, Cuba, l’estat es-
panyol, Senegal i Uruguai. L’estil 
es basa en ritmes ancestrals com 
el soukous, afrobeat, mbalax, reg-
gae i ritmes de Sierra Leona, Ni-
gèria, Mali, Gàmbia i el Senegal.
La segona a pujar l’escenari serà 
Kalma Trunca (15 de novem-

bre). Una proposta personal 
que amalgama l’electrònica, 
l’alternativa i el folk argentí. 
Canta sobre processos corpo-
rals, el fet de migrar i la cerca 
d’un saber situat en el marc 
d’un paisatge sonor que ma-
dura en el Vell Continent.
Tancarà el cicle Maracuyá 
(22 de novembre), col·lectiu 
integrat per artistes de Llati-
noamèrica i Europa. La seva 
música conté ritmes brasilers 
i mediterranis.
A banda dels concerts, aquest 
novembre a l’Albareda hi 
haurà l’exposició dels 25 anys 
dels Castellers del Poble-sec 
(del 7 al 28 de novembre), 
cinema documental musical 
Morente & Barcelona amb 
actuació prèvia d’un trio fla-
menc del Taller de Músics (14 
de novembre) o el Musical-
ment parlant, “Una història 
oral de les músiques popu-
lars africanes”, amb Tania Sa-
fura Adam (21 de novembre), 
entre d’altres. Podeu consul-
tar la programació sencera a
barcelona.cat/ccalbareda.•



OPINIÓ
El Poble-sec ha de ser prioritari

Ha passat més d’un any 
des de que Jaume Coll-
boni és alcalde de Bar-

celona i moltes coses continuen 
igual: la inseguretat continua 
sent el problema que més pre-
ocupa i no s’ha pogut fer front 
a la multi reincidència. 
Cal més policia al barri i 
a la muntanya de Montju-
ïc, tot l´any i per la nit. 
En aquest sentit, aprofito 
per condemnar i lamen-
tar l´agressió que van 
patir dues persones i una 
nena petita a Montjuïc fa un 
mes.  

L’incivisme també és un greu 
problema que anat a més amb 
els patinets i les bicicletes. Una 
qüestió que persisteix en actituds 
com no respectar el descans veï-
nal, orinar al carrer, no fer servir 
papereres, etc.. Cal fomentar el 
respecte als altres per aconseguir 
una bona convivència al barri. Es 
pot millorar prevenció i sensibi-

lització, però també amb fermesa 
sancionadora i policial. 

L’accés a l´habitatge, ja sigui 
de lloguer o de compra, conti-
nua sent una importantíssima 
assignatura pendent. Tant s’ha 
parlat dels habitatges públics que 
s´han de fer a la Fira i ara resulta 
que segurament no començaran 
a construir-se abans de 2033.

La cessió a l´Ajuntament del 
local de la Seguretat Social de 
l´avinguda del Paral·lel, 149 pot 
ajudar a mitigar la manca d´es-
pais que pateixen entitats com 
l´Associació Veïns de la França 
Xica. A més, cal definir ja d’una 
vegada el futur del Palau dels Es-
ports del carrer de Lleida i trobar 
una alternativa al Pavelló d’Itàlia. 

També cal incrementar l’oferta 

dels patis oberts que ofereixen 
algunes escoles durant el curs i a 
l’estiu. Els nanos necessiten llocs 
on poder jugar, en comptes de 
fer-ho a les places on de vegades 
molesten, com passa a la plaça de 
las Navas. En la qüestió educati-
va també cal reprendre les obres 
interrompudes des del juliol del 
2023 a les Piscines Municipals de 
Montjuïc i finalitzar l’Institut de 
l´Esport de Barcelona.

Cal garantir que la recuperació 
de la Casa de la Premsa sigui una 
realitat l’any 2029 amb motiu del 
centenari de l´Exposició Inter-
nacional. Que sigui un espai d’ús 
veïnal sense la biblioteca. Tant 
l’ampliació de la biblioteca com 
la construcció d´un segon equi-
pament haurien de fer-se en un 
altre lloc.

Respecte a la reobertura del 
Molino, aquesta és una molt 
bona notícia que ha d’ajudar a 
millorar els entorns de la plaça 
de la Bella Dorita i, amb la pro-
pera recuperació de l’Arnau, 
revifar el Paral·lel. Però els com-
promisos adquirits per part de 
l´Ajuntament al mandat anterior 
s’han de complir: el Molino ha 
de tenir una terrassa a la plaça i 

les entitats han de poder 
utilitzar-lo per fer actes 
públics i activitat diària.

Resta pendent la urba-
nització dels extrems del 
Paral·lel amb un pla de 
millora integral. Respecte 
a l´execució del projecte 

del Parc de les Tres Xemeneies, 
per quan? La plusvàlua de 6,2 mi-
lions d´euros s’ha de quedar al 
barri. Els projectes vinculats no 
poden seguir esperant.

Per últim, destacar que encara 
queda molta feina per fer, com 
el control del soroll, la mobili-
tat, el Parc de Montjuïc, reduir 
les molèsties dels coloms o solu-
cionar la problemàtica del solar 
de Piquer, 10. •

Tant s’ha parlat dels habitatges 
públics de la Fira i ara resulta que 
segurament no començaran a 
construir-se abans de 2033

josé antonio calleja clavero
Conseller de Districte del PP

PER XAVIER RDRÍGUEZ
(CERHISERC)

El barri de barraques del 
Somorrostro ocupava 
la franja de platja de la 

Barceloneta. Se’n tenen notíci-
es des de finals del segle XIX, 
però es va anar poblaant d’una 
manera important després de 
la Guerra Civil. El 1954 hi ha-
via un cens de 2406 barraques, 
on podien viure entre deu i 
quinze mil persones. Les bar-
raques (de fustes, cartró, tros-
sos de metall i tota mena de 
materials aprofitats) no tenien 
ni aigua, ni llum, ni clavegue-
ram, pel que hi havia una pès-
sima salubritat.
Les més properes al mar es-
taven molt més exposades a 
les inclemències climàtiques. 
Els temporals dels anys 1957 
i 1958 n’afectaren un nombre 
important. Llavors, l’Ajunta-
ment va decidir fer un passeig 
marítim, que el 1961 arribaria 
fins on encara avui dia hi ha el 
passeig porxat sobre la platja, 

avui dita del Somorrostro. Amb 
aquesta nova via, la població es 
va reduir en més d’un terç. El 9 
de novembre de 1964 un nou 
temporal de llevant va obligar a 
acollir 642 persones a l’estadi de 
Montjuïc, el que suposaria un 
altre cop pel barri de barraques.
L’estocada final, però, el dona-
ria el mateix ajuntament fran-
quista quan el juny de 1966 va 
procedir a enderrocar les 600 
barraques que hi restaven en 
un sol dia. El motiu oficial va 
ser que al cap d’uns dies s’hi 
feien unes maniobres navals i 
aquell espectacle inhumà no po-
dia ser captat per les càmeres de 
la premsa convocada. En aques-
ta evacuació definitiva, els 3000 
barraquistes foren traslladats al 
barri badaloní de Sant Roc; al-
guns, en pisos nous, i la majoria 
en barracons construïts a l’efec-
te, mentre se n’edificava la resta.
Potser us pregunteu: què té a 
veure això amb el Poble-sec? En 
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zona fogons

Carbassó farcit de cansalada i 
llagostins, de Maribel Craus 
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‘CAN MAÑACH’, MERCERIA, PERFUMERIA I
ROBA DE CATEGORIA

UN BALCÓ AL POBLE-SEC

PER JÚLIA COSTA

Rètol de l’antiga Merceria i Perfumeria Mañach arxiu

general, allò que passa en una 
part de la ciutat pot arribar a 
afectar-ne una altra de prope-
ra o llunyana. En aquest cas, la 
història és una repetició cíclica. 
Com que Montjuïc acollia lla-
vors el nombre més important 
de barraques de tota la ciutat, 
cada vegada que hi havia un 

Una mica més amunt de 
Can Campanera es pot 
veure un local, amb 

la façana original i un rètol, 
de la Perfumeria i Merceria 
Mañach. En va tenir cura du-
rant molts anys la filla dels 
propietaris, una noia elegant 
i allò que en deien ‘amb clas-
se’. Va ampliar l’oferta i va 
incorporar a l’establiment 
roba moderna, per a totes les 
edats. Tenia molt bon gust.

El primer regal que vaig com-
prar a la meva mare pel Dia de 
la Mare, va ser un ‘necesser’ 
que vaig omplir amb sabó i co-
lònia. També allà em van asses-
sorar amb el tema dels primers 
cosmètics; recordo els ‘Polvos 
Vitamol’ o el primer Rímel. Ob-
jectes de luxe per a moments 
assenyalats eren coses com el 
Sabó Heno de Pravia o la Colò-
nia Lavanda Puig ‘de regal’, que 
anava en una bonica ampolla i 

en una capsa especial. Crec que 
la colònia actual de la marca no 
fa la mateixa olor d’espígol que 
aquella, però pot ser nostàlgia 
olfactiva. Aquests sabons i colò-
nies eren per a ocasions especi-
als, ja que per a cada dia es feia 
servir sabó més senzill, de coco 
o de coco i llimona, i colònia a 
granel.

El local de la merceria i per-
fumeria Mañach va acabar per 
quedar-se’l la botiga Campane-
ra, com a magatzem. La meva 
mare també hi comprava sovint 
una mica de tot, mitges, roba 
interior, mitjons, samarretes, 
bruses, jerseis, material de 
merceria... Cito tot això de me-
mòria i tal com raja. En tot cas, 
trobo que l’important és deixar 
algun tipus de testimoni viscut 
d’aquella època. Les dades con-
cretes són interessanta, però 
aporten poca cosa pel que fa a 
les vivències personals. •

En aquest número us presentem una 
recepta que pot servir per fer un aperitiu 
o com a complement d’un àpat informal:

Ingredients:
2 carbassons
12 talls de cansalada fumada
12 llagostins
1 ou
farina de galeta

Elaboració:
Amb una mandolina, tallem els carbas-
sons longitudinalment (12 llenques).
Estenem els talls de carbassó i posem a 
sobre de cada un tall de cansalada i un 
llagostí, pelat i sense cap. Ho enrotllem 
tot plegat, fixat amb un escuradents.

Quan els tinguem preparats, els passem 
per l’ou batut i, seguidament, per la 
farina de galeta. En una paella amb oli 
calent, els fregim fins que siguin daurats.
Els podem presentar sobre un llit de pas-
tanaga ratllada.

Bon profit!

desastre, acabava sent el lloc 
de refugi dels damnificats. Ja 
fos durant les llevantades del 
Somorrostro, com també en les 
tràgiques riuades del Vallès de 
1962. Fins i tot alguns dels re-
cintes de l’exposició de 1929 es 
va convertir en espais d’acollida 
dels barraquistes. En aquests 

llocs s’hi estaven fins que podi-
en aconseguir un habitatge pels 
seus mitjans o els n’era adjudi-
cat un, sovint força anys des-
prés, al Prat, Sant Boi o a Ciutat 
Meridiana.
Del temporal que afectà severa-
ment les barraques del Somor-
rostro, ara fa 60 anys. •

Un temporal arrasa la platja del 
Somorrostro

9 DE NOVEMBRE 1964: MÉS DE 600 REFUGIATS A MONTJUÏC

Les barraques del Somorrostro l’any 1962. Al fons de la imatge, el primer passeig Marítim arxiu

PER XAVIER RODRÍGUEZ (CERHISEC)




